

BAB 5

PENUTUP

5.1 Rumusan

Mahar merupakan harta berharga dan bermanfaat yang wajib diberikan oleh suami kepada isteri dengan sebab pernikahan atau persetubuhan. Pemberian mahar yang merupakan adat tertua masyarakat Jahiliyyah dalam konteks perkahwinan ini telah diberi nafas baru oleh Islam dengan menzahirkan prinsip dan sistem yang adil berbanding sistem dan amalannya yang terdahulu. Islam yang memberikan hak kepada wanita dalam urusan dan pemilikan mahar bukan sahaja telah menghapuskan sistem yang mendiskriminasi wanita, bahkan pensyariatian mahar tersebut dilihat berfungsi memberikan satu bentuk jaminan sosio-ekonomi kepada wanita

Mahar adalah nafkah awal dan jaminan atas perpindahan tanggungjawab seorang wanita daripada ayahnya kepada seorang lelaki yang telah menjadi suaminya. Secara tidak langsung, pemberian mahar adalah jaminan awal sosio-ekonomi isteri dalam memulakan kehidupan baru bersama suami. Mengikut amalan kebiasaan, sekiranya seorang wanita telah berkahwin, maka dia akan berpindah dan tinggal bersama suaminya. Justeru, sekurang-kurangnya wanita perlulah mempunyai perlindungan dan jaminan sosio-ekonomi di tempat baru terutamanya bagi wanita yang tidak memiliki kemampuan dan kemandirian ekonomi. Begitu juga bagi golongan isteri yang bergantung sepenuhnya kepada suami dalam aspek perbelanjaan hidup akan menjalani hidup dalam serba kesulitan apabila terjadinya perceraian. Justeru, selain harta warisan peninggalan suami, mahar berfungsi sebagai satu bentuk jaminan sosio-ekonomi wanita,

apatah lagi sekiranya keadaan ibu tunggal tersebut sudah uzur dan tidak berkemampuan untuk mencari pekerjaan dan sumber rezeki.

Namun, dalam mencapai hikmah dan potensi mahar tersebut, sistem dan landasan mahar menurut syariat Islam yang merangkumi syarat, kadar dan falsafah pensyariatannya perlu diaplikasikan dengan mengambilkira perkembangan zaman dan reality masyarakat semasa. Dalam konteks ini, jumur fuqaha' menggariskan bahawa mahar mestilah daripada aset yang bernilai dan berharga, memberi manfaat kepada isteri dan nilai yang relevan dengan keadaan semasa.

Merujuk kepada istilah mas kahwin dan emas yang lazim digunakan sebagai mahar dalam amalan masyarakat Melayu terdahulu, didapati masyarakat Melayu pada ketika itu telah melihat mahar sebagai pemberian yang bernilai tinggi dan berpotensi memberi jaminan sosio-ekonomi kepada mereka sesuai dengan sifat emas itu sendiri yang bersifat produktif dan mempunyai nilai yang tinggi. Walaubagaimanapun, merujuk kepada amalan semasa masyarakat di Tawau, Sabah, mahar hanya sebagai pemberian ala-kadar yang bersifat simbolik pernikahan merujuk kepada kadar mahar yang diterima tidak dapat memberi manfaat yang besar kepada wanita.

Persepsi masyarakat melihat mahar hanya sebagai pelengkap akad pernikahan dan tanda ingatan semata-mata. Mereka juga meletakkan mahar sebagai pemberian yang menentukan tahap keberkatan sesuatu perkahwinan dengan meletakkan indikator bahawa mahar yang paling rendah adalah yang paling berkat. Adapun nilai, kadar dan kepentingan mahar bukanlah menjadi keutamaan wanita asalkan perkahwinan dapat dilangsungkan dengan lancar tanpa memberi bebanan yang besar kepada bakal suami. Namun, realitinya amalan memudahkan urusan perkahwinan hanya terbatas dalam

urusan mahar sahaja dan tidak menyentuh urusan keseluruhan majlis perkahwinan termasuklah urusan hantaran dan sebagainya.

Walaupun wujud garis panduan kadar mahar yang bertujuan supaya kadar mahar tidak diletakkan sewenang-wenangnya ke tahap yang paling rendah hingga menjatuhkan martabat wanita ataupun diletakkan ke tahap yang maksima hingga membebankan kaum lelaki untuk berkahwin, namun masyarakat didapati telah tersalah faham dengan garis panduan tersebut. Ini kerana, kebanyakan wanita menganggap bahawa kadar tersebut merupakan kadar yang wajib diikuti. Salah faham tersebut dilihat menyebabkan beberapa impak negatif dalam masyarakat antaranya menafikan hak wanita dalam penetapan mahar. Ini kerana, sebarang perubahan atau penambahan kadar mahar di luar panduan kadar mahar (yang sedia ada) adalah satu perkara yang dipandang negatif dalam masyarakat dan akan menghilangkan keberkatan perkahwinan. Faktor-faktor tersebut dilihat telah membataskan peranan mahar sebagai jaminan sosio-ekonomi kepada wanita. Persepsi responden telah meletakkan bahawa maksud jaminan sosio-ekonomi daripada pemberian mahar bergantung kepada jumlah kadar mahar yang dimiliki. Ini bermakna, semakin tinggi mahar yang diterima, maka semakin besar potensi mahar sebagai satu bentuk jaminan sosio-ekonomi wanita. Kajian juga mendapati bahawa masyarakat nampaknya masih kabur dan kurang peka tentang kepentingan dan keutamaan mahar dalam perkahwinan. Senario ini berpunca disebabkan kurangnya pendedahan berkenaan kepentingan dan potensi mahar berbanding kepentingan hantaran yang jelas telah dimaklumi oleh masyarakat.

Dengan mengambilkira dapatan-dapatan tersebut, secara keseluruhannya pengkaji mendapati mahar gagal berfungsi sebagai satu bentuk jaminan sosio-ekonomi wanita terutamanya ketika menghadapi sebarang musibah dalam rumahtangga seperti

kematian suami atau perceraian dalam konteks amalan mahar di Tawau, Sabah. Pengkaji mendapati hal ini disebabkan oleh panduan kadar mahar yang sedia ada iaitu RM 100 bagi bagi dara dan RM 80 bagi janda dilihat sudah terlalu rendah untuk dijadikan simpanan sekuriti atau untuk membeli aset yang bertahan lama dan bersifat produktif seperti membeli emas. Ini kerana, dapatan menunjukkan nilai simpanan emas yang dimiliki oleh wanita daripada wang mahar yang dibelanjakan tersebut tidak memiliki nilai yang tinggi berikutan kadar mahar yang diterima adalah rendah. Justeru, sekiranya panduan kadar mahar yang menjadi ikutan utama masyarakat dalam penetapan kadar mahar memiliki nilai yang tinggi dan bermanfaat besar kepada wanita, maka secara automatiknya wanita telah memiliki satu aset yang berpotensi sebagai satu bentuk jaminan sosio-ekonomi kepada mereka terutamanya apabila berdepan dengan musibah seperti kematian suami atau perceraian.

5.2 Cadangan

Menyedari peranan mahar sebagai jaminan sosio-ekonomi wanita, sistem dan urusan mahar di Malaysia perlu diperkasakan supaya ia dapat memaksimumkan peranannya. Justeru, dalam memperkasakan fungsi dan kepentingan mahar tersebut, pengkaji mencadangkan:

Saranan Kepada Jabatan Agama

- Majlis dan Jabatan Agama Islam perlu memberi pendedahan berkaitan kepentingan mahar kepada masyarakat. Maklumat boleh disalurkan samada melalui teknologi yang sedia ada seperti rangkaian media sosial seperti *Facebook* yang menjadi tumpuan utama golongan belia masa kini atau melalui media arus perdana, seminar-seminar dan forum-forum dan sebagainya. Ia dilihat sebagai

medium terbaik dalam memberi kesedaran dan menyampaikan maklumat kepada masyarakat terutamanya golongan wanita berkenaan isu ini.

- Dalam memperkasakan peranan mahar kepada wanita, sistem mahar (panduan kadar mahar) di Sabah juga perlu dinilai semula kadarnya. Garis panduan kadar mahar perlu lebih relevan dengan mengambilkira keadaan semasa dan sosio-ekonomi masyarakat setempat. Ini kerana, garis panduan tersebut sudah tidak berpotensi memberi manfaat yang besar kepada wanita.
- Memandangkan wujud kekangan kepada wanita dalam urusan penetapan mahar, pihak-pihak yang berkenaan perlulah memberi kefahaman dan pendedahan berkenaan hak-hak wanita dalam urusan mahar dan kepentingannya kepada mereka. Perkara ini perlu diambil berat berikutan hak urusan mahar tidak lagi dimiliki sepenuhnya oleh wanita, sebaliknya telah melibatkan campurtangan wali dan ahli keluarga.
- Cadangan penggunaan dinar emas sebagai mas kahwin mungkin dilihat sebagai amalan baru di Tawau, Sabah. Walaubagaimanapun, sekiranya pendedahan berterusan diberikan kepada masyarakat berkenaan kelebihan penggunaan dinar emas yang mempunyai nilai yang tinggi dan produktif berbanding pemberian wang kertas sebagai mahar, tidak mustahil satu hari nanti masyarakat akan semakin menerima amalan tersebut sekaligus melihat mahar sebagai pemberian yang bernilai tinggi dan bermanfaat besar kepada wanita terutamanya bagi golongan yang tidak memiliki kemandirian ekonomi.

- Penstrukturan semula skop perbincangan dalam kursus-kursus pra-perkahwinan perlu dibuat dengan memberi pendedahan terhadap kepentingan dan peranan mahar dalam perkahwinan. Ini kerana, skop perbincangan yang sedia ada hanya membincangkan konsep mas kahwin secara ringkas tanpa menyentuh kepentingan dan peranannya yang berpotensi dari segi ekonomi kepada kehidupan isteri.

Saranan Kepada Institusi Pengajian Tinggi

- Pengkaji mencadangkan skop pembelajaran bagi subjek Fiqh Kekeluargaan atau Fiqh Perkahwinan di Institusi-Institusi Pengajian Tinggi awam mahupun swasta perlu diluaskan perbincangannya dengan menyentuh kepentingan dan peranan mahar dan keutamaannya berbanding pemberian hantaran, dengan mengambilkira realiti dan amalan masyarakat di Malaysia.

Badan Kerajaan dan Swasta

- Usaha-usaha untuk memberi kefahaman dan pendedahan berkenaan kepentingan mahar kepada wanita memerlukan komitmen yang jitu daripada semua pihak samada kerajaan mahupun swasta. Malah kombinasi usaha-usaha tersebut mampu melahirkan masyarakat yang benar-benar memahami kepentingan dan tujuan pensyariatan mahar dalam perkahwinan.

Saranan Kepada Ahli Akademik Dan Pengkaji Akan Datang

- Pengkaji melihat skop kajian berkenaan peranan mahar sebagai jaminan sosio-ekonomi wanita masih agak kurang dibincangkan mengikut realiti masyarakat Malaysia. Justeru, kajian lanjutan secara lebih mendalam berkenaan topik tersebut perlu diteruskan oleh ahli akademik atau pengkaji akan datang.

- Melihat kepada hasil kajian bahawa panduan kadar mahar semasa gagal memberi peranan dan manfaat yang besar kepada isteri, pengkaji akan datang disarankan untuk menilai keupayaan dan potensi dinar emas sebagai mas kahwin yang dilihat lebih produktif dan relevan, serta membandingkannya (kelebihan dan kelemahan penggunaan dinar emas sebagai mahar) dengan panduan kadar mahar yang sedia ada di Malaysia. Pengkaji akan datang juga boleh mencadangkan satu kadar panduan mahar yang baru dengan melihat kepada realiti keperluan semasa dengan mengambilkira peranan mahar sebagai jaminan sosio-ekonomi wanita.

5.3 Penutup

Semua perkara yang telah dibincangkan adalah manifestasi daripada hasil kajian ilmiah yang telah dilakukan oleh pengkaji. Sebagai penutup, "*Mahar Sebagai Jaminan Sosio-Ekonomi Wanita*" perlu kepada penyelidikan lanjutan dan berterusan. Pengkaji berharap segala dapatan yang telah dihuraikan sedikit sebanyak mampu memberikan maklumat dan pendedahan yang bersifat semasa kepada semua pihak samada yang terlibat secara langsung mahupun yang tidak langsung. Dalam memastikan pensyarian mahar mencapai objektif dan memberi masalah kepada wanita, pengkaji berharap agar semua pihak saling prihatin dengan hasil kajian dan cadangan yang telah dikemukakan. Tindakan ini adalah wajar ke arah memperkasakan mahar sebagai satu pemberian yang bernilai tinggi yang berpotensi sebagai satu bentuk jaminan sosio-ekonomi wanita.